
   Vážení a milí spoluobčané,

     Vánoční svátky jsou už za dveřmi a zima už nám 
od poloviny listopadu dává znát svou sílu. Přípravy na 
Vánoce nikoho neminou. Úklid, pečení cukroví, na-
kupování dárků, výzdoba v domě i před domem, to vše 
zabere dost času a přesto bychom neměli zapomínat na 
své blízké a věnovat čas i jim. V této předvánoční době 
by se lidé k sobě měli chovat ohleduplně a měli by mít 
pochopení jeden pro druhého, nejenom o svátcích.

     V polovině listopadu firma H-INTES s.r.o. Ml.Boleslav 
dokončila modernizaci hřišť ve sportovním areálu
v Semčicích. Tato modernizace byla z 44,5% (100 000 Kč) 
hrazena z Fondu sportu a volného času Středočeského 
kraje, z 42,2% (94 990 Kč) obcí Semčice a z 13,3%
(30 000 Kč) Tělovýchovnou jednotou Sokol Semčice. 
Na upravených a zmodernizovaných kurtech mohou 

být pořádány sportovní utkání a mistrovské turnaje bez 
omezení a vyžadování různých výjimek jako doposud .

     Letos se podaří dokončit místní  komunikaci Ke trati 
a slepé. Práce na stavbě ztěžovala nepřízeň  počasí. Část 
komunikace od školky,  která by měla být potažena živicí, 
musí být nejprve odvodněna. Na jaře 2008 pak bude 
dokončena. Děkuji občanům z této lokality za trpělivost 
a pochopení při rekonstrukci této ulice.

     Všem občanům Semčic bych ráda popřála krásné
a klidné Vánoce a  do nového roku hodně zdraví, štěstí 
a lásky.

     Srdečně Vás zveme na řádné zasedání zastupitelstva, 
které se bude konat 10. 12. 2007. 

Vaše starostka  JANA DLOUHÁ

prosinec 2007 ročník 9, číslo 5

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

Obecní zastupitelstvo:
A) Bere na vědomí:
1.  Zprávu o plnění usnesení z jednání obecního zastupitelstva 
ze dne 11.6., 11. 7. a 8. 8. 2007
2.  Zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce za rok 2007 
ze dne 7. 9. 2007
3.  Zprávu kontrolního výboru o hospodaření Masarykovy zák-
ladní školy a Mateřské školy za 1. pololetí 2007
4.  Informaci o opravách, které probíhají na střeše kostela
sv. Prokopa , na kterých se obec  bude finančně podílet
5.  Zprávu o stavu údržby veřejné zeleně

B) Schvaluje:
  1.  Program dnešního jednání zastupitelstva obce, tak jak je 
uveden na pozvánce, rozšířený o jeden bod: Projednání výsled-
ku průběžného auditu hospodaření obce za leden-srpen 2007
 2. Ověřovatele zápisu: Mgr. Freda Böhma a pana Petra 
Košťála
  3.  Navrhovatele usnesení: Ing. Jiřího Čejku a Ing. Josefa Hrnčíře

  4.  Mimořádnou odměnu paní Mgr. Slánské ve výši 3 000,- Kč 
čistého za úspěšnou práci ředitelky Masarykovy základní školy 
a mateřské školy Semčice
  5.  Zprávu finančního výboru o hospodaření obce za období
leden - srpen 2007.
  6.  Měsíční odměnu starostce Janě Dlouhé ve správné výši dle 
ust. § 71 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., v platném znění a ust. 
§ 1 odst. 1 zákona 37/2003 Sb. v platném znění s účinností od 
1. 9. 2007
  7.  Rozpočtové opatření č.2/2007
      a) zvýšení rozpočtových příjmů ve výši  3 529 971,00 Kč
      b) zvýšení rozpočtových výdajů  ve výši  3 026 971,00 Kč 
      c) zvýšení plánované výše stavu BÚ ve výši503 000,00 Kč
s podrobnou specifikací podle položek uvedenou v zápisu
z dnešního jednání OZ   
 8.  Podepsání mandátní smlouvy č.  4/2007 na stavební dozor
s panem Josefem Smutným na rekonstrukci  místní komunikace 
ke trati a slepá

pokračování na 2. straně
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9.  Uzavření smlouvy o dílo na inženýrský dozor na moderniza-
ci hřišť v areálu koupaliště s panem Ing. Františkem Šturmou
10. Zveřejnit záměr prodat obecní byt č.p. 124 v Semčicích, 
který  bude uskutečněn v rámci výběrového řízené s kritériem 
nejvyšší nabídnuté ceny
11. Zveřejnění záměru k pronájmu části nebytových prostor 
hasičské zbrojnice za účelem provozování kiosku
12.  Finační příspěvek Diakonii Broumov ve výši 1.000,- Kč
13.  Osvobodit od poplatku za odvoz odpadů tři osoby v č.p. 
30 a jednu osobu v č.p. 75, trvale hlášené v Semčicích, kde se 
nezdržují a jejich pobyt není znám
14.  Žádost paní Janatové a paní Dvořákové o navrácení 
finančního příspěvku na plynovodní přípojku, každé ve výši
1.000,- Kč  poté, až dům č.p. 72 změní vlastníka
15.  Ředitelce Masarykovy základní školy a mateřské školy
v Semčicích v souladu se zákonem č. 262/2006 Sb.  příplatek 
za vedení ve výši 25% a osobní příplatek ve výši 9%. Po uply-

nutí 3 měsíců se navýší na 15%. Další navýšení příplatků bude 
následovat po ukončení profesního vzdělání.
       
C) Ukládá:
Starostce Janě Dlouhé:
1. Zapracovat schválené změny do rozpočtu obce.
2. Zveřejnit záměr o pronájmu nebytových prostor v hasičské 
zbrojnici za účelem provozování kiosku.
3. Zveřejnit záměr prodat obecní byt č. p. 124 včetně stavební 
parcely p. č. 139 v katastrálním území Semčice o výměře 220 
m2.
4. Aktualizovat smlouvu o dílo podle reálných výměr ploch 
veřejné zeleně s panem Liborem Dlaskem a to nejpozději
k 28. 2. 2008.

                                                                                                                
V Semčicích dne 10.9.2007                                    Jana Dlouhá
Zapsala: Stará                                                               starostka

Obecní zastupitelstvo:
A)  Bere na vědomí:
1. Informaci o personální změně
2. Zpráva komise pro výběr kandidáta na pronájem provo-
zovny občerstvení v přístavbě hasičské zbrojnice.
3. Důvodové zprávy k:
- žádosti na dotaci „Splátka úroků z úvěru - na výstavbu
TI 35 RD“ z Programu obnovy venkova, dotační titul 3
- žádosti na dotaci na výstavbu „Chodníku u lokality „Za 
Kampeličkou“z Programu obnovy venkova, dotační titul 1
- žádosti o dotaci „Rekonstrukce kotelny v mateřské škole
v Semčicích“z 1. výzvy operačního programu Životního 
prostředí z dotačního titulu: Udržitelné využívání energie, 
úspory energie a zdroje tepla.
- žádosti o dotaci na modernizaci osvětlení hřišť ve spor-
tovním areálu z Fondu sportu a volného času Středočeského 
kraje na rok 2008
- žádosti na pronájem pozemku ve správě Pozemkového 
fondu ČR p. č. 78/2 o výměře 1986 m2.
- Zveřejnění záměru na pronájem obecního pozemku p. č. 
360/55 o výměře 2,50 m2 v k. ú. Semčice.
- Žádost paní Chumlenové na výměnu oken v domě č.p. 125 
+ vybudování balkónových  dveří

B) Schvaluje:
  1.  Program dnešního jednání zastupitelstva obce, tak jak je 
uveden na pozvánce.
  2.  Ověřovatele zápisu: Paní Kláru Čerychovou a Ing. Josefa 
Hrnčíře
  3.  Navrhovatele usnesení: Ing. Jiřího Čejku a Petra Košťála
 4.  Aktualizaci programu obnovy obce Semčice, tak jak byl 
navržen
  5. Návrh výběrové komise na pronájem provozovny občerstvení 
v přístavbě hasičské zbrojnice v Semčicích paní Patricii Rej-
monové.
  6.  Vypracování žádosti na dotaci „Splátka úroků z úvěru - 
na výstavbu TI 35 RD“ z Programu obnovy venkova, dotační
titul 3
  7.  Vypracování žádosti na dotaci na výstavbu „Chodníku 
u lokality „Za Kampeličkou“ z Programu obnovy venkova, 
dotační titul 1
  8.  Vypracování žádosti o dotaci „Rekonstrukce kotelny
v mateřské škole v Semčicích“ z 1. výzvy operačního programu 
Životního prostředí z dotačního titulu: Udržitelné využívání

energie, úspory energie a zdroje tepla.
  9.  Vypracování žádosti o dotaci na modernizaci osvětlení 
hřišť ve sportovním areálu z Fondu sportu a volného času 
Středočeského kraje na rok 2008  
10. Podání žádosti na pronájem pozemku ve správě Pozemko-
vého fondu ČR p. č. 78/2 o výměře 1986 m2.
11. Zveřejnění záměru na pronájem obecního pozemku p. č. 
360/55 o výměře  2,50 m2 v k. ú. Semčice panu Kovářovi.
12.  Podpis dohody o sdružení finančních prostředků na spolu-
financování prací na opravě kostela sv. Prokopa v Semčicích
s ŘmK. farností - děkanství Dobrovice.
13.  Předání kompetencí výboru pro rozvoj obce a životní 
prostředí ve věci aktualizace smlouvy o péči o veřejnou zeleň
a veřejná prostranství v obci.

C) Neschvaluje:
     Osvobození od poplatku osobám, které se nezdržují v domě 
č. p. 125, ale jsou zde trvale hlášené.
       
D) Ukládá:
Starostce Janě Dlouhé:
1. Podat žádost o dotaci na „Splátku úroků z úvěru - na 
výstavbu TI 35 RD“ z Programu obnovy venkova, dotační
titul 3
2. Podat žádost o dotaci na výstavbu „Chodníku u lokality 
„Za Kampeličkou“z Programu obnovy venkova, dotační titul 1
3. Podat žádost o dotaci „Rekonstrukce kotelny v mateřské 
škole v Semčicích“ z 1. výzvy operačního programu Životního 
prostředí z dotačního titulu: Udržitelné využívání energie, 
úspory energie a zdroje tepla.
4.   Podat žádost o dotaci na modernizaci osvětlení hřišť ve spor-
tovním areálu  z Fondu sportu a volného času Středočeského 
kraje na rok 2008  
5.   Podat žádost  na pronájem pozemku ve správě Pozemko-
vého fondu ČR p. č. 78/2 o výměře 1986 m2.
6. Zveřejnit záměr na pronájem pozemku p. č. 360/55
o výměře  2,50 m2 v k. ú. Semčice panu Kovářovi.
7. Vypracovat  a uzavřít smlouvu na pronájem provozovny 
občerstvení v přístavbě hasičské zbrojnice s paní Patricií Rej-
monovou, s těmito podmínkami: smlouva na dobu neurčitou, 
výpovědní lhůta 3 měsíce, nájemné ve stejné výši za 1 m2 jako 
v prodejně potravin.
8. Zahrnout výměnu oken v obecních bytech „Na Rafandě“ 

pokračování na 3. straně
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  Za několik týdnů vstoupíme do dalšího roku 21. sto-
letí. V něm čeká na naše zastupitelstvo několik důležitých 
projektů, které budeme realizovat. 
Bezesporu nejdůležitějším z nich bude výstavba vodovod-
ního propojení mezi naší obcí a obcí Žerčice, které by nám 
mělo do budoucna zajistit bezproblémové zásobování pit-
nou vodou. Pro zvýšení bezpečnosti chodců podél silnice 
na Žerčice bude v zeleném pruhu „Za Kampeličkou“ vy-
budován nový chodník. 
Neméně důležitou věcí, která nás příští rok čeká, bude 
aktualizace územního plánu a příprava projektu na dobu-
dování kanalizace v obci.
V novém roce nezapomeneme ani na sportovní areál 
na koupališti, kde především dojde k rekonstrukci jeho 
osvětlení a úpravám na budově klubovny tak, aby lépe 
odpovídala potřebám jejího dalšího provozu. 
Pro naše malé občánky pak bude v prostoru zelené plochy 
mezi kostelem a místní komunikací vybudováno dětské 
hřiště. 
V oblasti nakládání s odpady plánujeme rozšíření možností 

o ukládání nápojových kartonů „Tetrapack“ a papírových 
krabic z lepenky do speciálních kontejnerů. Ke zlepšení 
vzhledu a čistoty kolem míst s novými i stávajícími kon-
tejnery počítáme s výstavbou zpevněných ploch a nové-
mu rozmístění těchto sběrných míst. Jestliže se naší obci 
podaří získat vhodný pozemek, pak na něm bude zřízena 
i malá kompostovací plocha pro ukládání a zpracování 
zbytků zeleně.
Myslím, že tento výčet zahrnuje všechny významné pro-
jekty, které na nás v příštím roce čekají. Finance na jejich 
realizaci budou zajištěny kombinací vlastních prostředků 
a peněz z dotací. Právě pro úspěšné získávání dotací
i v letech následujících budou kontinuálně připravovány 
veškeré podklady tak, abychom mohli ve vhodném 
okamžiku o tyto peníze úspěšně zažádat. Pro nastávajících 
dvanáct měsíců roku 2008 to bude docela dost práce. Jsme 
však rozhodnuti udělat maximum pro to, aby se nám vše 
podařilo splnit a my mohli na konci roku předstoupit před 
vás, občany naší obce, s výsledky, které vás uspokojí.
Na závěr pak dovolte prosím, abych vám všem popřál 
hezké a klidné prožití Vánoc a hodně štěstí a zdraví
v novém roce.

Jiří Čejka

Co plánujeme na rok 2008

do rozpočtu na rok 2008.

Jiřímu Čejkovi: 

9. Připravit ve výboru pro rozvoj obce a životní prostředí  
návrh aktualizace smlouvy o péči o veřejnou zeleň a veřejná 

prostranství v obci a předložit tento návrh na prosincovém jed-
nání obecního zastupitelstva.
                                  
                                                                             
V Semčicích dne 15.10.2007                                  Jana Dlouhá
Zapsala: Stará                                                               starostka

  Dovolte mi, vážení spoluobčané a přátelé a příznivci  
sportu obecně a volejbalu zvlášť, několik ryze subjek-
tivních slov k události, která se konala v sobotu 15.září
v areálu koupaliště. Nepíšu a nekritizuji od zeleného stolu, 
jak je to mnohdy běžné, ale na základě vlastního zážitku 
aktivního účastníka.
Ti, z Vás, kteří čtou náš Zpravodaj pravidelně a pozorně, 
asi vědí, ti, kteří sledují běh opakujících se událostí v obci, 
rovněž vědí, o čem asi chci psát. Volejbal naší obce prožil 
15. září svůj vrchol sezóny turnajem neregistrovaných 
smíšených družstev. Smíšená družstva sestávají ze dvou 
hráček a 4 hráčů (alespoň podle pravidel). V letošním roce  
tu byla jedna výjimka a dalo by se říct - krásná výjim-
ka - neboť „Benátský dorost“ měl 4 pěkné hráčky a jen
2 hráče. Nakonec sice „obsadili“ ještě krásné  7. místo, ale 
hlavně, že si zahráli (to je totiž hlavním cílem celého tur-
naje). Vyhrát chce sice každý, ale vyhrát může na konec 
jen jeden. Turnaje se zúčastnilo ovšem jen 7 družstev, ale 
přesto byla nálada i u tohoto manšaftu výborná.
Počasí bylo ucházející a nebýt protivného větru, dalo by 
se říci, že optimální až ideální, nebyla zima ani příliš teplo 
a pokud se člověk pořádně do toho opřel, tak se i pěkně 
zapotil.
Píšu tato slova, jak už úvodem řečeno, ryze ze svého 
pohledu a někdo jiný může mít samozřejmě jiný názor. Já 
jsem na turnaji byl ovšem od samého rána před zahájením 
a částečně jsem se podílel i na přípravě a zůstal jsem až 
do odjezdu většiny účastníků po oficiálním zakončení

a vyhlášení vítězů, takže má slova – ačkoliv se jedná jen 
o můj pohled na věc – nejsou vymyšlená pouze u počítače 
bez znalosti věci.
Ředitelem a hlavním organizátorem turnaje byl pan 
Petr Košťál, který celý turnaj zaštítil po stránce nejen 
organizační, ale mimoto také fotografoval dění na kurtech 
a snímky okamžitě přehrával do notebooku a - ačkoliv 
sám nehrál - podílel se navíc ještě jako aktivní rozhodčí 
vzhledem k tomu, že rozhodčích bylo málo. Zaslouženě 
si mohl vychutnat závěrečný aplaus všech družstev při 
vyhlášení vítězů jako dík za bezproblémový průběh. 
Troufám si říci, že nebylo poražených, neboť každý z nás 
se jednak krásně pobavil a s ohledem na umístění se třeba 
i něco přiučil.
Za Semčice hrálo celkem 8 účastníků, tj. 2 holky a 6 
kluků. Obdivuhodné je, že – zatímco se kluci mohli klidně 
vystřídat – holky (Péťa Hanušova a Jana Zvěřinová) 
musely hrát pokaždé a všechny zápasy (podle pravidla 
smíšeného družstva). To znamená při 7 družstvech a sys-
tému každý s každým hrály holky v celkem 6 zápasech
a v některém zápasu dokonce tři  sety. Díky, opět jste ne-
zklamaly !!
Nejúhlavnějším protihráčem Semčic bylo v minulosti 
a také zase letos družstvo Dobrovice. Ani letos se nám, 
bohužel, nepodařilo sebrat jim aspoň jeden set. Byli lepší. 
Takže, zatímco Dobrovice obsadila 1. místo v celkovém 
pořadí, naši byli druzí. Umístění ostatních manšaftů se 
určitě dozvíte v informaci od Sokola v jejich rubrice.
Vraťme se k organizační stránce turnaje. Zde patří 
velký dík pánům Luďku Hůlkovi a ještě větší dík panu 
Františku Šturmovi, kteří se starali o to, aby kurty byly 

pokračování na 4. straně
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(Z místních kronik vybrala Jarmila Čvančarová, 
kronikářka obce)

Mansionáři
   Kolem roku 1350 měl v Semčicích nějaký majetek sbor 
mansionářů. Koncem čtrnáctého století brali   ze Semčic 
platy ti mansionáři, kteří sloužili zádušní mše. 
   Mansionáři byli duchovní, ustanovení při kostele sv.Víta 
na hradě Pražském, aby každý den zpívali na kůru offi-
cium Panny Marie. Sbor jejich založil Karel IV. a nadal 
hojnými pozemky. Počtem jich bylo 12 a představený 
slul praeceptor. Místa obsazoval sám král. Jako kanovní-
ci měli mansionáři své vikáře, kteří někdy v konání 
služeb jim předepsaných, je zastávali. Mansionáři měli 
k společnému obývání dům na hradě Pražském pod kos-
telem Všech svatých, naproti kostelu sv.Jiří a druhý dům 
na Pohořelci.

Fara v Semčicích
   Fara v Semčicích jmenuje se již v popisu arcidiecese 
Pražské za Arnošta z Pardubic. Roku 1384 odvedla 19 
grošů pololetního desátku komoře královské. Ve válkách 
husitských fara zašla a obyvatelstvo přiznávalo se dále 
k církvi pod obojí. Správu duchovní obstarávali kněží 
přespolní.

Staré usedlosti
   V roce 1788 rozdělil sedlák František Maštalíř č.p.2   
svůj statek a postavil pro syna Františka usedlost č.p.32. 
František Maštalíř v roce 1831 zemřel a domek přešel
k Čapkovům, od kterých jej koupil v roce 1888 Jan 
Dufek, tesař, který zde zavedl také obchod se zbožím 
kramářským. Dufkovům se říkalo „mediáni“, zabývali se 
vyvoláváním duchů. Jako medium k nim docházela žena 
z Telibi, kde se mediáni také scházeli.
     Dufkovi měli pět dětí. Anna se provdala za Františka 
Sládka, pozdějšího starostu Semčic. Byl také tesařem
a legionářem. Syn Josef Dufek se přiženil do Března. 
Byl podnikavý člověk a se svou ženou Marií Svárov-
skou založil ve Březně elektrotechnický závod. Při stavbě 
nové školy v Semčicích zde zavedl elektroinstalaci v roce 
1926. Závod se udržel až do dnešních dnů a prosperu-
je pod jménem Ing.L.Vyrtych, který se oženil s dcerou 
Květoslava Dufka, syna Josefova.
     Božena Dufková se provdala za V.Hrušku, který padl 

v l.světové válce. Podruhé se vdala za Jaroslava Mojžíše 
a provozovali zde obchod až do doby, kdy se přestěhovali 
do bývalé staré školy č.p.41. Jaroslav Dufek také padl
v l.světové válce. Josefa Dufková se provdala za zdejšího 
učitele Míku. Stala se majitelkou domu č.p.32 a proda-
la ho svému švagrovi Františku Sládkovi, který se sem 
přestěhoval z č.p.5, chalupy, která stála na místě dnešního 
RENKA.

Zrušení obecního kalu
   Obecní kal býval malý rybníček-brůdek, kde ma-
jitelé koní v létě koně plavili. Brod nebyl původně nijak
upraven, břehy obrostlé mohutnými stromy. Byl ma-
jetkem velkostatku, který ho při úpravách ve dvacátých 
letech daroval obci. Obec stromy vykácela, kal vydláždila 
pískovcovými kameny, zabudovala zábradlí a stavidlo. 
Při sebemenší povodni se kal zanášel bahnem a starými 
hrnci ze strže pod Holí. V roce 1958 při regulaci potoka 
byl kal zrušen a zasypán.
     Regulaci potoka vedoucího přes obec dokončila Okresní 
vodohospodářská správa roku 1958. Pískovcové kameny 
byly vyndány a místo nich vloženy do betonu žulové ka-
meny. Strouha dostala i jiný směr. Zrušením obecního 
kalu a podle družstevního kravína byla vydlážděna až
k železničnímu mostku „na obci“.

Červený kříž
   V roce 1959 Byl v Semčicích založen Československý 
červený kříž. V plánu měl zdravotnické přednášky, školení 
dobrovolných sester a školení první pomoci školních 
dětí. Skupina měla 78 členů. Předsedkyní byla Alžběta 
Šťastná č.p.85 „porodní bába“. Jednatelkou Božena 
Horová č.p.121, hospodářkou Eva Horáková č.p.98, po-
kladní Hana Brynychová č.p.77 a dalšími členy výboru 
Lidmila Kynčlová č.p.3, Anna Hájková č.p.119, Blažena 
Řezáčová č.p.119, Anna Horáková č.p.75 a Mudr.Leopold 
Břežanský č.p.90.

Mateřství
   Čestným odznakem „Mateřství“ byly v roce 1959 
poctěny Krajským národním výborem matky více dětí 
v Semčicích. Helena  Rejnartová č.p.22   - 5 dětí, Anna 
Posltová č.p.29 - 6 dětí, Emilie Bortová č.p.32 - 6 dětí, 
Antonie Junková č.p.40   - 5 dětí, Anna Čmugrová č.p.40 
- 6 dětí, Anna Bortová č.p.78 - 7 dětí, Helena Novotná 
č.p.77  - 7 dětí a Eva Jordanová č.p.17 - 5 dětí.

pokračování na 5. straně

připravené k zahájení turnaje a v jeho průběhu zejména 
pan Šturma doslova „lítal“ s koštětem a lajnovačkou po 
kurtech, aby je mezi jednotlivými zápasy dal do perfekt-
ního stavu. Kromě toho zvládl ještě i fotografování. Jeho 
fotky a fotky p. Košťála se určitě objeví na semčických 
webových stránkách.
Další velice důležitou organizační složkou byli pánové 
Pivkovi starší a mladší, kteří se postarali nejen o nápo-
je, ale také o jídlo. K mání byly klobásy, dršťkovka

a grilované kuře. A přestože na místě bylo 7 družstev po 
minimálně 6 hráčích a k tomu ještě několik jejich fandů 
a několik návštěvníků, nezaznamenal jsem žádnou frontu 
na pivo nebo něco jiného. Pravda ovšem je, že se asi ! 
nezkonzumovalo tolik jako při tanečních zábavách. Přesto 
ale patří oběma dík můj a všech těch, kteří tam byli.

Mgr. Fred Böhm

ZE SEMČICKÝCH KRONIK

Ze starých Semčic
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Škola
   V roce 1960 odešel dosavadní ředitel semčické školy 
Stanislav Strnad do Dobrovice a za něj nastoupil Přemysl 
Grubský, který přišel ze Března. Jeho zástupcem byl Bo-
humil Kynčl a členy učitelského sboru Ilona Šímová, 
Marie Dlasková, Milena Maierová,  Zdeněk Hylmar, 
Jarmila Vykoukalová, Marie Svárovská, Jana Čančíková, 
Dagmar Dachovská, Marie Zahrádková a Karla Sládko-
vá.

Vlasatci
   Usnesením rady Místního národního výboru v Semčicích, 
ze dne 21.10.1966, bylo oznámeno pořadatelům zábav, že 
na jimi pořádanou zábavu nesmí pustit „vlasatce“. Byli to 
výstředně ustrojení mladíci, kteří měli  neúměrně dlouhé 
vlasy a byli často původci výtržností, při kterých se
i ničilo zařízení a ohrožovala bezpečnost.

Okály
   V roce 1973 byla dokončena výstavba pěti montovaných 
domků typu OKAL se zděnou podezdívkou, sklepem
a garáží. Zděné základy těchto pěti domků, budovaných 
pro zaměstnance živočišné výroby, postavila četa údržbářů, 
vedená Štěpánem Králem a později Josefem Holbou. 
Četa z Bruntálu pak montovala jednotlivé díly a příslušné 
zařízení. Náklady se poněkud zvýšily zbudováním garáží 
aa sklepů pod domky až na 500 tisíc za jeden.

Prodejna
   Na místě bývalé zemědělské usedlosti č.p.29, kde stával 
jeden z největších statků v Semčicích,patřící rodině Králů, 
a po bankrotu hospodaření patřící dalším majitelům, byla 
5. května                     
1973  zahájena výstavba nové prodejny. 23.října byla 
stavba připravena ke kolaudaci a prodána Jednotě Mladá 
Boleslav, která ji vybavila. Hodnota díla byla 501 tisíc 
Kčs a vybavení stálo 10 tisíc Kčs. Slavnostní otevření 
bylo 9.ledna 1974. Vedoucí prodejny František Boháček 
z Rejšic pohostil první zákazníky sklenkou vína. Zá-
stupci Jednoty, MNV a ONV poděkovali stavbařům
a prodej byl zahájen. Od 17 hodin byla v hostinci U Dubů 
slavnost s občerstvením, kde byla předána čestná uznání 
pracovníkům, kteří odpracovali nejvíc brigádnických ho-
din. Vedoucím stavební party byl  Josef  Hendrych č.p.81. 
Poděkováno bylo též  zesnulému staviteli Ferklovi z Do-
brovice a jeho nástupci Prskavcovi za technický dozor. Na 
brigády chodili krom dospělých, hlavně důchodců, také 
mládežníci - bratři Šturmové a bratři Miroslav Mudroch 
a Milan Kaňka.

Boleslavský lihovar
   Dlouholetou tradici mladoboleslavského lihovarnictví 

založil v roce 1867 chemik Ignác Lederer. Jeho provo-
zovna fungovala zpočátku ve starších domech na rozhraní 
předměstí Podolec a Pták. Od poloviny 70.let devatenáctého 
století však byla prakticky neustále rozšiřována a na 
přelomu 19. a 20.století již stál pod mladoboleslavským 
hradem poměrně rozsáhlý průmyslový komplex, ovládaný 
od roku 1895 „Akciovou společností mladoboleslavského 
lihovaru a továrny na  lučebniny“. 
     Lihovarnická výroba s sebou přinášela ekologické 
problémy v podobě značného znečištění odpadních vod 
(znásobeno skutečností, že lihovar využíval náhonu 
Podzámeckého mlýna) a hustého, páchnoucího kouře, 
který  se linul z továrních komínů. K protestům občanů, 
městských orgánů i různých zdravotních komisí se připojila 
i c.k.armáda, jejíž příslušníci ubytovaní v kasárnách na 
hradě, se s důsledky provozu lihovaru  utkávali prakticky 
nepřetržitě.
     V roce 1880 byl po několilka měsících uzavřen provoz 
na výrobu umělých hnojiv a nepodařilo se prosadit výstav-
bu spalovacích pecí u Bezděčína. Zato proti vybudování 
železniční vlečky k hlavnímu nádraží včetně mostu přes 
Jizeru v roce 1890 nebylo připomínek.
     Továrna se přes tyto potíže úspěšně rozvíjela i v dalších 
desetiletích. Jejímu vedení se dařilo přizpůsobit výrobní 
sortiment  aktuální situaci na trhu a také včas a s rozmys-
lem jednotlivé provozy modernizovat.

Peněžnictví
   Rozvoj peněžních ústavů probíhal v českých zemích, 
Mladoboleslavsko nevyjímaje,  po několika liniích. Jed-
nou z nich byla i síť městských spořitelen, která získala 
legislativní podklad pro svůj vznik už zákonem z roku 
1849, k jejímu skutečnému růstu však došlo až v uvolněné 
atmosféře po roce 1860. V Mladé Boleslavi byla Městská 
spořitelna založena v roce 1861, a to díky vloženým 
podílům 48 měšťanů a podnikatelů. V čele spořitelny 
stálo „ředitelstvo“, zprvu úřadující německy, od poloviny 
60.let však zcela počeštěné a podřízené potřebám města.  
Po prvotních rozpacích se zdálo, že hlavní náplní činnosti 
budou vklady na pomoc chudým a nemocným a hypoteční 
úvěry. Potom se ale spořitelna zapojila do podnikatelských 
aktivit. Pomoc ve formě půjčky byla poskytnuta řadě 
firem a subjektů, především však rolnickým  cukrovarům
a pivovarům v okolí. Nová budova na Školním náměstí 
(dnes Komenského náměstí), postavená v roce 1909, 
umožnila dosavadní činnost výrazně rozšířit, stejně jako 
ve dvacátých letech zřízení filiálek v Dobrovici a v Kos-
monosích.
     Dále vznikaly  občanské záložny, lidové záložny 
(kampeličky), okresní hospodářské záložny, filiálky
Národní banky, Živnostenské banky a Banky pro obchod 
a průmysl.

(Historie podnikání na Mladoboleslavsku.)

Z našeho kraje
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ZPRÁVY Z MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLY

STŘÍPKY ZE ZŠ A MŠ 

6.12. mikulášská nadílka
7.12. divadlo v MŠ
11.12. besídka v MŠ v 15,00 hod.
12.12. zahájení vánoční výstavy v ZŠ v 15,00 hod.
13.12. koncert školních sborů v kostele sv. Prokopa
 v 16,00 hod.
18.12. koncert školního sboru v kostele v Jabkenicích
 v 17,15 hod.
21.12. divadlo pro žáky 8. a 9.třídy v Mladé Boleslavi
22.12. – 2.1. vánoční prázdniny
 ( zahájení provozu – MŠ 2.1.2008, ZŠ – 3.1.2008 )
10.1. divadlo v MŠ
29.1. zápis do 1.třídy ZŠ od 13,00 hod.
1.2. pololetní prázdniny
4.2.-8.2. jarní prázdniny

EXKURZE DO MLADÉ BOLESLAVI 

Ve čtvrtek 20.9.2007 jsme se vydali na exkurzi do Mladé 
Boleslavi. Navštívili jsme hrad – muzeum, abychom se 
seznámili s historií našeho regionu.
Po příjezdu do Mladé Boleslavi jsme se nejprve procháze-
li po městě a paní učitelka Rakušanová nám ukazovala 
významné budovy a historické objekty. Podívali jsme 
se také do Zahrady DDM, prohlíželi jsme si zvířata a ve
sklenících zajímavé rostliny a květiny.
Na hradě nás přivítala paní průvodkyně, zavedla nás 
do Muzeionu – muzejní herny. Byli jsme rozděleni do
6 skupin:
1.skupina – průvodci Mladou Boleslaví
2.skupina – správci muzea
3.skupina – průvodci po hradě
4.skupina – zjišťovala údaje o regionu
5.skupina – sestavovala hrad ze stavebnice
6.skupina – popisovala různé exponáty, ostatní je museli 
správně určit
Všichni jsme se snažili plnit své úkoly co nejlépe. Vše, co 
jsme zjistili, jsme zaznamenávali do pracovního listu.
Domů jsme se vraceli unaveni, ale spokojeni, protože 
jsme se dozvěděli spoustu nových informací.

Lucie Lojková
žákyně 6.ročníku

TKANÍ JE HRANÍ 

Ve čtvrtek 11.10. 2007 jsme navštívili se 4. třídou hrad v 
Mladé Boleslavi – pořad 
„Tkaní je hraní“. Seznámili jsem se s historií starého 
řemesla našich předků – tkalcovstvím.
V muzeionu – muzejní herně – byla připravena výstava k 
tomuto tématu. Děti vyplňovaly pracovní list, dověděly 
se o vývoji tkalcovství, co je například příze, soukání, 
snování, jak se tkalo a na čem se tkalo. S pomocí stálé 

expozice plnily samostatně úkol. Největším zážitkem pro 
ně bylo tkaní na opravdových starodávných tkalcovských 
stavech. Paní průvodkyně je pochválila za šikovnost, 
pečlivost a soustředěnost. Výsledky jejich práce budou 
vystaveny na vánoční výstavě ve škole.
       

Mgr. Jiřina Rakušanová
učitelka dějepisu a pracovních činností

VÁNOCE 

Nejhezčí a nejkrásnější den
snad pro všechny z nás,
Vánoce, Vánoce, radosti čas.
O Štědrém dnu se vše 
nádherně třpytí,
sníh už nám zakryl barevné 
kvítí.
Zdobíme společně vánoční 
stromeček,
doufáme, že pod ním najdeme 
dáreček.
K večeři dostanem salát
a klobásu,
zvoneček nezvoní, čekáme na 
spásu.
Konečně slyšíme zlaťoučký zvoneček
a už se rozsvítil vánoční stromeček.
Všichni jsme dostali nějaký dáreček,
já jsem v něm nalezla malinký domeček.
Byl plný vůně a křehkého cukroví,
sáhla jsem na svíčku, vůbec to nebolí.
O Vánocích se dějí zázraky,
o Vánocích je lásky a míru nad mraky.

Renata Rotterová
žákyně 9. třídy

Básně žáků 7.třídy na téma STROMY 

STROM
Tereza Šáralová

Strome, strome, stromečku,
máš u kmene kytičku.
Kytička snad rozkvete,
tvoje větev pokvete.

Větev, větev, větvičky,
máš tak krásná očička.
Očička máš krásně modrá,
větev visí k řece Odra.
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NAHATÍ STROMEČCI
Jakub Fuksa

Stromečci, stromečci pichlaví,
vy jste skoro nahatí.
Nic na sobě nemáte,
jenom z jehlic kabátce.

Šišky na vás rostou,
veverky je kradou.
Po sobě je hážou,
z nich nové stromky rostou.

ZIMA
Majda Bradáčová

Zimo, zimo ještě se k nám nevracej,
škody nám tu nedělej.
Ještě zahradu sklidit musíme,
sníh odhrnovat ještě nesmíme.

Spoustu práce máme tu,
zimu ještě nechcem tu.
Podzim ještě zůstat smí,
pomoci nám tu ještě musí.

Léto už odešlo,
listí už opadlo,
růže usíná,
moje povídání zhasíná.

BAREVNÉ STROMY
Radek Záveský

Listí je zelené,
barva to milá,
kmeny jsou obrovské,
pod nimi hlína.

V hlíně jsou kořeny,
jež tu byly tisíce let.
Pod zemí stvořeny,
nad nimi je svět.

Svět je kulatý
a na něm stromy,
stromy krásně zelené
s barevnými listy.

BOROVICE LESNÍ
Mirka Štajnerová

Borovice lesní,
tebe kácet nesmím,
platila bych za to,
koupila bych zlato,
pro tebe i pro mě,
byli jsme tu obě.
Borovice moje,
koupím ho jen tobě.

JABLOŇ

Jabloň jedna listnatá,
jablka máš ze zlata.
Listí krásně zbarvené,
jako čerstvě natřené.

SMRK

Smrku, smrku pichlavá
jehlice máš do tmava.
Slunce nám tu krásně hřeje,
jen na tebe se směje.

STROMEČEK
Tereza Kozlíková

Stál takhle jeden strom,
kolem něj se konal hon.
Lovec mu prostřelil lísteček
a pod kořeny se mu hrabal krteček.

Kořeny máš v podzemí,
život je však také nad zemí.
Jsi veliký vzrostlý strom,
dej pozor,
aby do tebe v létě nepraštil hrom.

LÍPA
Majda Matoušková

Lípo, lípo srdčitá,
proč jsi tolik veliká?
Veliká jsi jako hrom,
proto jsi náš národní strom.

STROMY

Stromy, stromky, stromečky,
mají pěkné domečky.
Bydlíme, kam se podíváš
a doufáme, že nás ráda máš.
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Z ČINNOSTI TJ SOKOL SEMČICE

 Máme tu zase konec roku. Letí to čím dál, tím víc. Letošní 
rok byl vůbec hektický.
Snad vše – nebo skoro vše – co jsme chtěli stihnout nebo 
udělat – se podařilo ( až na fotbalové hřiště – ale rozhodo-
vat o něm - to není až tolik v naší kompetenci).
 - Máme kolem plotu za tribunou vysázenou zeleň, za 
což patří dík Fr. Šturmovi, který se o rostlinky celý rok 
staral.
 - Díky fotbalistům je konečně postavena opěrná zeď
u parketu.
 - Do sezóny byly opraveny chodníčky kolem 
koupaliště, prozatím v těch nejrizikovějších místech. Nyní 
už můžeme říct, že do příští zimy bude chodník opravený 
celý.
 - Ale hlavně! Ještě jednou chceme poděkovat Obci 
a paní starostce za administrativní zpracování podkladů 
pro podání žádosti o dotaci na rekonstrukci kurtů. Toto se 
úspěšně zdařilo a kurty jsou v této chvíli dokončeny. Na 
jaře se pouze nainstalují sloupky.

S ohledem na zájem obyvatel a (snad jen odložený) ter-
mín plánované rekonstrukce jsme v polovině listopadu 
otevřeli. Od pátku do neděle si můžete přijít posedět do 
nekuřáckého prostředí v naší klubovně. Chystáme tam
i překvapení – tak nám držte palce – ať to vyjde.

Sportovní i kulturní akce – si snad můžeme dovolit říci 
– proběhly ke spokojenosti naší i všech zúčastněných. Pro 
příští rok si jen můžeme přát, aby byl alespoň takový jako 
ten letošní.

      A protože se blíží vánoce : Přejeme všem občanům 
Semčic – příjemné ničím nerušené svátky. Když se vám 
bude chtít – přijďte si s námi zasportovat . Akce budou 
presentovány na obvyklých místech. 

Do Nového roku – hodně zdraví, lásky a spoustu energie 
do dalšího života.

Ing. Vlaďka Hynková

INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU

• Upozorňujeme občany na prodejce, kteří nabízí 
své zboží nebo poskytují různé služby. Než začnete 
jednat s takovým člověkem, nechte si předložit 
osvědčení (certifikát) nebo průkaz s pověřením jed-
nat za  firmu. Pokud firma nebo prodejce chce působit
v naší obci a požádá OÚ o vyhlášení místním roz-
hlasem musí se prokázat certifikátem nebo průkazem.
Po vyhlášení výzvy obec neručí za kvalitu nabízeného 
produktu. Za pravdivost informací, které obec pro fir-
mu  zveřejní rozhlasem ( za poplatek ) obec neručí .

• Ráda bych poděkovala jménem Zastupitelstva 
obce Semčice paní Haně Staré za osm let práce, kte-
rou  pro naši obec vykonávala. Její pracovní nasazení 
a energie je obdivuhodná. Práce hospodářky v naší 
obci není snadná, a to proto, že Semčice tak malou 
obcí  nejsou. Paní Haně Staré všichni přejeme stále 
hodně zdraví a životního elánu.

• Děkujeme panu MUDr. Leo Šklubalovi a panu 
Ing. Václavu Hamáčkovi za sponzorský dar pro jed-
notku JPO 3.

Z ČINNOSTI SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

Vážení přátelé, zima se už přihlásila, čas vánoční se blíží. 
Dovolte mi, abych  Vás informoval o naší činnosti. Za 
velké spolupráce obce se nám konečně podařilo oficiálně
otevřít od 1.11. kiosek v hasičárně. Srdečně zveme 
všechny obyvatele naší obce k příjemnému  posezení. 
Výbor SDH Vás všechny srdečně  zve na tyto akce:
 l.12. Turnaj v šipkách
 7.12. Turnaj v kostkách
 15.12. Turnaj v krabičkách
Dále budeme ve spolupráci s TJ Sokol pořádat v tělocvičně  
26.12. Turnaj v nohejbale a už tradiční 
Silvestrovský pochod, který opět startuje v 9.00  hodin na 
koupališti. Velice se těšíme na hojnou účast.

Z činnosti výjezdové jednotky 

6.10. proběhla v Bakově nad Jizerou cyklická příprava 
pro velitele V3 a strojníky za naší plné účasti.
17. - 19.10. jsme provedli čistění kanálů v naší obci.
24.10. výjezd k požáru střechy sušárny v Dobrovickém 
cukrovaru.
26.10.  proběhly v našem okolí kondiční jízdy strojníků.
      
   Na závěr mi dovolte, abych Vám do nového roku popřál 
hodně štěstí a zdraví.

S pozdravem OHNI ZMAR  za SDH Semčice
František  L o j k a
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